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Abstract: 

 During the era of the Zayanid state, the Central Maghreb witnessed a diverse and prosperous commercial 

movement that resulted in a great civilizational movement. Perhaps the geographical location of the state and its 

availability of many agricultural, industrial and commercial components led to the prosperity of its economy. 

The state sought to establish many important commercial stations such as the ports of Oran, Henin, and Marsa. 

Al-Kabir and others to facilitate trade exchange and a launching pad for various boats, which constituted 

important stations in the Mediterranean Basin and a link in trade between countries and the artery of the Zaian 

economy. Thanks to it, the state’s exports and imports diversified, especially grains and gold, and it linked 

economic relations with various regions, especially European countries and the Islamic Levant, in addition to 

this. About the diversity and multiplicity of maritime routes and land trade routes, which were considered a 

major factor in the revival of countries’ foreign trade. The Zayan state was also linked with neighboring 

countries through trade treaties and agreements indicating good relations between them, in addition to the social 

and cultural influence that appeared as a result of the multiplicity of economic and political. 

Résumé : 

 À l’époque de l’État zayanide, le Maghreb central a connu un mouvement commercial diversifié et prospère qui 

a abouti à un grand mouvement civilisationnel. Peut-être la situation géographique de l’État et la disponibilité de 

nombreuses composantes agricoles, industrielles et commerciales ont-elles conduit à sa prospérité. L'État 

cherchait à établir de nombreuses stations commerciales importantes telles que les ports d'Oran, Hénin et Al-

Kabir et d'autres pour faciliter les échanges commerciaux et une rampe de lancement pour divers bateaux, qui 

constituaient des stations importantes dans le bassin méditerranéen et une plateforme de lancement. lien dans le 

commerce entre les pays et l'artère de l'économie zaïenne. Grâce à eux, les exportations et les importations de 

l'État se sont diversifiées, en particulier les céréales et l'or, et il a lié les relations économiques avec diverses 

régions, en particulier les pays européens et le Levant islamique, en plus de cela. Sur la diversité et la 

multiplicité des routes maritimes et terrestres, considérées comme un facteur majeur de la relance du commerce 

extérieur des pays, l'État de Zayan était également lié aux pays voisins par des traités commerciaux et des 

accords témoignant de bonnes relations entre eux. en plus de l'influence sociale et culturelle apparue du fait de la 

multiplicité des relations économiques et politiques. 


